



ခွန်အော်ယုန်-ကညီဒီကလုာ်စာဖိုင်ကရု
လီာ်ခာ်သး ဝဲလီာ်ခိာ်သ့ာ်
ကီာ်သူလုာ်
www.knuhq.org

ခွန်အော်ယုန်-ကညီဒီကလုာ်စာဖိုင်ကရု၊ ကရုခိာ်ပဒိာ်စီကွဲထူဝု အတိာ်ကတိာ်လီာ်တါဖဲ
၂၇၆၄ နံာ် ကညီဒီကလုာ် နံာ်ထီာ်သီအမုာ်နံာ်

ကညီနံာ်- ၂၇၆၄ နံာ်၊ သလုာ်လီာ်ထီာ်(၁)သီ။
ခရံာ်နံာ်- ၂၀၂၄ နံာ်၊ လါဒိာ်စ့ာ်ဘာ်(၃၀)သီ။

ပပုာ်ကညီကလုာ်လုာ်တါအဲာ်အီာ်ခဲလါာ်သ့ာ်သုဇာ်-
ပုာ်အဲာ်ကလုာ်ပာ်ခါတါခဲလါာ်သ့ာ်သုဇာ်၊

တနံာ်အံာ်ပလဲာ်ခိာ်ဖဲ(၂၇၆၃)ပုာ်ကညီနံာ်ဒီးနုာ်လီာ်ဘာ်ပဝဲဒုာ် ဆူ(၂၇၆၄)ပုာ်ကညီနံာ်ထီာ်သီအမုာ်နံာ်နုာ်လီာ်။ မုာ်ပုာ်ကညီကလုာ် တါစံာ်စီတဲစီ အတိာ်ပာ်ဖျါထီာ်ဝဲဒုာ်လုာ် ပုာ်ကညီကလုာ် ဟဲနုာ်လီာ်ဒီး အိာ်ဆိးဝဲဒုာ်ဖဲ ကီာ်အံာ် အပူာ် နုာ်လီာ်ဝဲဒုာ်ဆူ (၂၇၆၄)နံာ်နုာ်လီာ်။ ဖဲ ပုာ်ကညီကလုာ် “နံာ်ထီာ်သီ” အမုာ်နံာ်အံာ် ယခါဂုာ်ခါတါဘာ် ပပုာ်ကညီ ကလုာ် ယုာ်ဒီး ကီာ်စာဖိုင်ကလုာ်နုာ် ထံဖိကီာ်ဖိခဲလါာ် လါ မ်ကညီနံာ်ထီာ်သီ ကဟဲစိာ်နုာ်သူလုာ် တါအိာ်ဆူအိာ်ဆူ၊ တါသူာ်ဖုံ သးညီ၊ တါမုာ်တါပာ်၊ တါယုာ်တါဖိး၊ တါအိာ်ကုးအိာ်ပုာ်၊ ပုာ်ဖျဲးဒီးတါတတါတနါ၊ မးနုာ်အိာ်ကဲ၊ ပုာ်ဒုာ်ပုာ်ဒါနုာ်တက့ာ်။

ပုာ်ကညီ မုာ်ပုာ်တကလုာ်လုာ် အအိာ်လါပုာ်ဒီး ပုာ်ကလုာ်တကလုာ်အက့ာ်အဂီာ်တဖာ် လါအပာ်ဖျါထီာ်ဝဲဒုာ်လုာ် ပမုာ်ပုာ်တကလုာ်နုာ်လီာ်။ ပုာ်ကညီကလုာ်၊ အနီာ်ဂံာ်အါကတါ အိာ်ဆိးဝဲဒုာ် ဖဲကီာ်ပယါ စာဖိုင်၊ ကီာ်စဲာ်အါဘုာ်အပူာ် ဒီး အိာ်စ့ာ်ကိးဝဲဒုာ်လုာ် ကီာ်ကွီာ်တဲာ်ကီာ်ရုာ်အါဘုာ်အပူာ် ဒီးလါတါလီာ်အါတါနုာ်လီာ်။ တကတီာ်ယီ၊ တါဂုာ်အါမံာ်အဖိခိာ် ပပုာ် ကလုာ်တဖာ်သုးလီာ်သုးကျဲ၊ ရုာ်လီာ်အသးဒီး အိာ်ဆိးဝဲဒုာ်လုာ်ဟီာ်ခိာ်ချါထံကီာ်အါဘုာ်အပူာ်နုာ်လီာ်။ သနုာ်ထီာ် အသးလါ ပပုာ်ကလုာ် အတါစံာ်စီတဲစီ၊ တါလုာ်အိာ်သးသမုာ်ဒီး သုာ်ထံးဝဲဒုာ်တဖာ် အဖိခိာ်၊ ပဂံာ်ပနံာ်၊ ပယုာ်နုာ်ပလါ၊ မုာ်နံာ်တဖာ် အမံာ်နုာ်လီာ်။ နံာ်ထီာ်သီအံာ် မုာ်ဝဲဒုာ် ပပုာ်ကလုာ် အက့ာ်အဂီာ် တမံာ်လါ အပာ်ဖျါထီာ်ဝဲဒုာ် ကညီကလုာ် တဖာ် ဂံာ်အနံာ်၊ ဂံာ်အလါ ဒ်အပုာ်ကလုာ် အတါစံာ်စီတဲစီ အတါလဲာ်ခိာ်ဖဲ၊ တါဖိးအိာ်မးအိာ် ဒီးတါဘာ်တုာ် အတါ ဘာ်ထွဲတဖာ် အသိး နုာ်လီာ်။

ဖဲလါပုာ်ကညီကလုာ် နံာ်ထီာ်သီ အမုာ်နံာ်အံာ် ယစံးဘျူးဘာ် ယကလုာ် ကညီခိာ်နုာ်တဖာ် လါအအိာ်ဒီး တါထံာ်စိ လါ အထီဒီး တါအဲာ်ပုာ်ကလုာ်၊ အတါရိာ်ဖိုင်၊ ပာ်ဖိုင်ကွဲဝဲ ကညီကလုာ် အတါပာ်ပနီာ်ဒီး မးလါကပီ ကညီနံာ်ထီာ်သီ မုာ်နံာ်လါ အလီာ်ဆီတဖာ် ဆူ မုာ်နံာ်တနံာ်ယီအံာ်အယီနုာ်လီာ်။ တါပာ်ပနီာ်ဒီး မးလါကပီကွဲကညီနံာ်ထီာ်သီ မုာ်တနံာ်ယီအံာ် မုာ်တါပာ်ဖျါထီာ်ကညီကလုာ် အထူသနုာ်၊ အလုာ်အလုာ် ဒီးမုာ်ကညီကလုာ် အတါပာ်ဖိုင်ထီာ်ကွဲသး အပနီာ်၊ မုာ်တါပာ်ဖျါ ထီာ် ကညီကလုာ် အတါယုာ်တါဖိး အမုာ်နံာ်နုာ်လီာ်။ တကတီာ်ယီ၊ ယစံးဘျူးဘာ်စ့ာ်ကိး၊ ပပုာ်ကညီ ကလုာ်ကိးနီာ်ဂုာ်ဒီး၊ ပုာ်ကညီကလုာ် အတါကရုကရီ ကိးဖုကိးကရုဒီးလါ တုာ်လီာ်၊ ရဲာ်ကျဲဒီးမးလါကပီဝဲဒုာ် ကညီနံာ်ထီာ်သီအံာ် ဒီး ကတိာ်ပံးယာ်၊ ပပုာ်ကလုာ် အက့ာ်အဂီာ်၊ အထူသနုာ်၊ အလုာ်အလုာ်၊ အတါဆဲးတါလါ၊ အသုးအသုာ်ဒီးအလါကပီအံာ်လါ အလီာ်အကျဲ ဒီးလါအသနုာ်ဒုာ်ဝဲစုာ်စုာ်နုာ်လီာ်။ အဝဲသုာ်တဖာ် အတါဂဲလီာ်၊ အတါစိာ်ခိ ဒီးအတါဟ့ာ်သါဝဲဒုာ်ဆူ

**ပပုကညီကလုာ်လာတာအဲဒ်အီခဲလက်သုာ်သုဇ၊
ပုအဲဒ်ကလုာ်ဟ်ဆာတာခဲလက်သုာ်သုဇ၊**

ကီုပယီုစာဖျိာ် ဒီးန့ကတုာ်သဘူလာ ကီုအဲကလံး အအိာ်ဖဲ (၁၉၄၈) နံာ်ဝံ အလီုခံ၊ စးထီာ်ဖဲ (၁၉၆၂) နံာ် ပယီုသုးတဖာ် ပံးန့ဆုာ်ထံကီုတံာ်စိကမိ ဒီးပထံကီုအံလော သုးတံာ်ပတံာ်ပြးအကျဲသနု လာအက့အဂီု အကလုာ် ကလုာ်န့လီု. ထံဖိကီုဖိကလုာ်န့တဖာ် အတံာ်ထီဒါသုးအတံာ်ပတံာ်ပြးအံလောကျဲအက့အဂီုအကလုာ်အယီုဆိတလဲ ဝဲအတံာ်ပတံာ်ပြးအက့အဂီု အကလုာ်ကလုာ်ဘာ်ဆာ်, တညိကွံာ်ဝဲဒ်ကလုာ်ဒိာ်စိသနု သုးတံာ်ပတံာ်ပြးအစိကမိ ဘာ်. ကလုာ်န့တဖာ် အတံာ်ယုထီာ်လာတာ်ကသုာ်ထီာ်ထံကီုအံလောဖဲဒ်ဒါဒ်မိာ်ကရုာ်စံာ်သနုအဂံာ်ထံးအဖိခိာ် အံလောန့ဟ်, ဆိာ်ထွဲအီလောထံကီုပုအါထီာ်ဝဲဒ်န့လီု. ဝဲ၂၀၁၅န့တံာ်ထံာ်လိာ်စံးကတိ ထံရုာ်ကီုသးအတံာ်ရဲာ် တံာ်ကျဲ အိာ်ထီာ်ဝဲဒ်ဒီး ဒ်တံာ်ထံာ်လိာ်ကစံးကတိ ထံရုာ်ကီုသးအစာအိာ်ထီာ်ဝဲဒ်အသိး တံာ်ကသုာ်ထီာ်က့ ထံကီုအံ လော ဖဲဒ်ဒါဒ်မိာ်ကရုာ်စံာ်ကီုစာဖျိာ်အဂီု တံာ်အာ်လီုတုာ်လိာ်ဝဲဒ်န့လီု. မ့ာ်န့သက့ဒ်န့ဘာ်ဆာ်, တံာ်ကသုာ် ထီာ် ထံကီုအံ လော ဖဲဒ်ဒါဒ်မိာ်ကရုာ်စံာ်ထံကီုအဂီုအံ ကဲထီာ်ဝဲဒ် တံာ်ဘာ်ယိာ်ဘာ်ဘီလာ ပယီုသုးတဖာ်အဂီု လာ အတံာ်စိကမိ ကဆံးစ့, ကလီုမာ်ကွံာ်ဝဲဒ်န့လီု. အယီု, ပံးန့ဆုာ်ကွံာ် ထံကီု အတံာ်စိကမိလော ကီုပဒိာ် လာ ဘာ်တံာ် ယုထာထီာ်အီု လာ ထံဖိကီုဖိကမုာ်တဖာ် ဒိဖျိ ဒ်မိာ်ကရုာ်စံာ် တံာ်ယုထာအကျဲ န့လီု. ကတီုအံ ဒိဖျိလော ပယီုသုး ပံးန့ဆုာ်ကဒီး ထံကီု တံာ်စိကမိ အသိတဘျီ ဝဲ (၂၀၂၁) လါဖုတြျု အါရံ (၁)သိန့အယီု တံာ်ဂဲလိာ် လာ ထံရုာ်ကီုသး အကျဲတဖာ် ပတုာ်ကွံာ်အသးခဲလက်န့လီု. ပယီုသုး ပံးန့ဆုာ် ထံကီု တံာ်စိကမိ အံဟ်ဖျါထီာ်ဝဲဒ် ဒ်ဖျိဖျါဖျါလော ကီုအံ တံာ်ကသုာ်ထီာ်အီု ဆု ဖဲဒ်ဒါဒ်မိာ်ကရုာ်စံာ် ထံကီုအဂီု ပယီုသုးတတုာ်လိာ်အီု လုာ်တက့ ဘာ်န့လီု. ပယီုသုး အတံာ်ဟ်သး အိာ်လော ကဘာ်ဒိာ်စိ, န့စိကမိဒ် (၂၀၀၈) တံာ်သုာ်ထီာ် ထံကီုတံာ်ဘျာ်သးခိာ်သုာ် ကွဲးဟ်လီုဒီးဟ့ာ်စိဟ့ာ်ကမိအီုအသိးန့လီု.

ပယီုသုး ဟ်ဖျါထီာ်ဝဲ တံာ်ဂုာ်တံာ်ကျို လာအကဘျးကဘျာ်တဖာ် ဒီးတံာ်ပံးန့ဆုာ် ထံကီုတံာ်စိကမိအံ တံာ် တတုာ်လိာ်အီု ဒီး ထီဒါအီု လာကမုာ်ထံဖိကီုဖိတဖာ်, ကီုပဒိာ်ပုမတံာ်ဖိတဖာ်, ကီုပဒိာ်ကုာ်သု, ဆုာ်ချု ပုမ တံာ်ဖိ တဖာ်ဒီးလီုဆိဒ်တံာ်လာပုသုာ်စာ်သးဘိာ်တဖာ်န့လီု. ဖဲလာတံာ်ထီဒါအီု ဒိဖျိလော တံာ်ဟ်ဖျါထီာ်သးလာတံာ်မုာ်တံာ်ခုာ် အကျဲတဖာ် အဆာကတီု ပယီုသုး ပံးန့ဆုာ် ထံကီုတံာ်စိကမိ အသုးမုာ်သံာ်ဘိတဖာ် စုးကါဝဲ တံာ်စုကဝဲဒီး ဆိာ်လီု ပျီဝဲဒ်လော တံာ်စုဆုာ်ခိာ်တကးအကျဲ တုာ်လာ တံာ်ဘာ်ဒိဘာ်ထံး ဒီးတံာ်သံတံာ်ပုာ် အိာ်ထီာ်ဝဲ အပတီုဒ်လဲာ် န့လီု. ပယီုသုးတဖာ် အတံာ်ဆိာ်လီုပျီ တံာ်ထီဒါသုးတံာ်ပံးန့ဆုာ် ထံကီု တံာ်စိကမိ လာကျဲ အကလုာ်ကလုာ် ဆုာ်ထီာ်ဒီး တံာ်တြိဆာ ထီဒါတဖာ်စုာ်ကိး ဆုာ်ထီာ်ဝဲဒ် ဒီး လာခံကတံာ် တံာ်ထီဒါ လာ တံာ်မုာ်တံာ်ခုာ်အကျဲတဖာ် ဒိယီဝဲဒ် ဆု တံာ်ဒိသဒါလီုက့သးလော တံာ်စုကဝဲဒီး ဆု စုကဝဲ တံာ်ဒုးဟ်ဆာ တံာ်ထီဒါ အကျဲနီုနီု န့လီု. လာ တံာ်ဒုးလီုပျီဒီး မကတံာ်ကွံာ် ပယီုသုး အတံာ်ဒိာ်စိ ဒီးတံာ်ပံးန့ဆုာ် တံာ်စိကမိအံအဂီု တံာ်စုးကါ သုးဂုာ်ဝဲအကျဲဒီး ဆိာ်သန့အီုလော သုးကရုာ်ဟ်ဂံာ်ဟ်ဘါအကျဲ န့ မ့ာ်တံာ်လာ အလီုအိာ်သပုာ်ကတံာ်န့လီု. ကလုာ်န့ ဒီး ထံဖိကီုဖိ ကမုာ်, လီုဆိဒ်တံာ်, ပုသုာ်ဘိာ်သးစာ်တဖာ် ထံာ်သုာ်ညါဒီး တုာ်လိာ်ဝဲဒ်လော ခါဆုညါထံကီု အတံာ်မုာ်တံာ်ခုာ်, တံာ်လဲထီာ်လဲထီ ဒီး တံာ်ဘာ်လိာ်ဖိဒုလော ကလုာ်န့တဖာ် အဘာ်စာ ကအိာ်ထီာ်အဂီု, ထံကီုအံ တံာ်ကဘာ်သုာ်ထီာ်အီုဆု ဖဲဒ်ဒါဒ်မိာ်ကရုာ်စံာ်ထံကီုန့အါထီာ်ဝဲဂီုမုာ်န့လီု. ကလုာ်န့ဒီးထံဖိကီုဖိသုာ်စာ်သးဘိာ်တဖာ်ဖိာ်ထီာ်ဝဲစုကဝဲဒီးထီဒါ ဝဲပယီုသုးအံလောသုးဂုာ်သုးဝဲအကျဲအါထီာ်ဒီးဆုာ်ထီာ်ဝဲဒ်န့လီု.

**ပပုကညီကလုာ်လာတာအဲဒ်အီခဲလက်သုာ်သုဇ၊
ပုအဲဒ်ကလုာ်ဟ်ဆာတာခဲလက်သုာ်သုဇ၊**

ကတီုအံ ကီုပယီုသုး ပံးန့ဆုာ် ထံကီုတံာ်စိကမိ ကပုထီာ်ဝဲဒ်(၄)နံာ်န့လီု. လာ(၄)နံာ်အတီုပု တံာ်ဒုး ထီဒါအီုလော မိာ်သိမိာ်လါဂုာ်ဝဲ, သုးဂုာ်ဝဲ, ထံရုာ်ကီုသးဂုာ်ဝဲ ဒီးပုဂုာ်ဝဲအကျဲတဖာ် အါထီာ် ဒီးဆုာ်ထီာ် ကွာ်ကွာ်န့လီု. ပုထီာ်ကွံာ် ထံကီုစုာ်ဘုာ်, ဟိာ်ခိာ်ဘိမုာ်ထံကီုလော အအါတသုာ်ညါဟ်ပနီာ် သုးကရုာ်လော အပံးန့ဆုာ် ထံကီု တံာ်စိ ကမိအံ ဖိးသဲးဘာ်. ဆိကတီုဝဲ တံာ်မလကိး လာထံရုာ်ကီုသး ဒီးလောမုာ်ကျိုဝဲကွံာ် ဒီးတံာ်ဆိာ်ထွဲမလတဖာ် န့လီု.

ထံဖိကီဖိတဖှ် အတၢ်နၢ်ဒီး အတၢ်ဆိၣ်ထွဲ သးကရၢ်အံၤ တအိၣ်ဘၣ်. ကီၢ်ပယီၤသး ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဒီး တၢ်ယံးတၢ်စ့ဒီး တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲ လၢအကပၤကပၤန့ၣ်လီၤ. အသးကလၢ အဒိၣ်အထီတဖှ် အါကလၢဒီး ဝှၢ်အါဝှၢ် ဘၣ်တၢ် ထီၣ်ဒုးမၤန့ၢ်အီၤ န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒုးတၢ်ယၤ အိၣ်ထီၣ်ဝဲဒၣ်လၢ ကီၢ်ပူၤ တၢ်လီၤအါတီၤန့ၣ်လီၤ. အသးမ့ၢ်သံၣ်ဘိတဖှ် ဘၣ်သံ ဘၣ်ပှၢ်ဝဲဒီး အသးဟဟီၣ် ဟးဂီၤဒီး တူၢ်ယၣ်အသးဒီး ဟ်လီၤ အတၢ်စုတၢ်ကဝဲၤ ဆူ တၢ်ဟံၤဆၢ ကရၢတဖှ် အါထီၣ်န့ၣ်လီၤ. ပယီၤသးမ့ၢ် တဖှ် တၢ်ဒုးလီၤသဘံးသးဂ့ၢ်ဝဲအတၢ်ထီၣ်တဖှ် ကန့ၢ်အဂီၢ်, စူးကါဝဲ သးဂ့ၢ်ဝဲတၢ်ဒုးတၢ်ယၤအကွဲတဖှ် လၢ တလီၤကၢ် ပှၤကူပှၤကညီဒီး ထီၣ်ခါဝဲ တၢ်ဒုးသး အတၢ်သိၣ်တၢ်သီတဖှ်န့ၣ်လီၤ. စူးကါဝဲ ကျိဒိၣ်ကျိထီဒီး ကဘီယူၤ ဒုးသးတဖှ် ဒီး ခးလီၤဒီး တၢ်လီၤဝဲ မ့ၢ်ပိၣ်တဖှ် ဆူ နူသဝီ, ခူဝှၢ်, ကမ့ၢ်အိၣ်ဆိးလီၤကျဲ, ကမ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ဒီး တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါ အတၢ် သ့ၣ်ထီၣ်တဖှ်လၢအတအိၣ်ဒီးတၢ်နီၤဖးသးဂ့ၢ်ဝဲအတၢ်ခးပနီၣ်အဆၢတဖှ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကတီၢ်အံၤ ဒိဖျိပယီၤသး အတၢ်မၤ တအုးတပျီတဖှ်အယိ ထံဖိကီဖိတဖှ် ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဒီး တၢ်ယံးတၢ်စ့, တၢ်လီၤမၢ်, တၢ်သံတၢ်ပှၢ် ဒီးတၢ်ကီၢ်တၢ်ဂီၤ ဒိၣ်ဒိၣ်မ့ၢ်မ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒုးတၢ်ယၤတဖှ်အယိ ထံဖိကီဖိတဖှ် ဘၣ်ကဲထီၣ် ပှၤလီၢ်အိၣ်ကမ့ၢ် လၢကီၢ်ပူၤအနီၣ်ဂံၢ် အါထီၣ်ဝဲဒၣ် ကွၢ်ကွၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢန့ၢ်အမဲၣ်ညါ, တၢ်ဘၣ် ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်အံၤတၢ်ကဘၣ် ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်အံၤတၢ်ဆၢကတီၢ်ကယံၣ်ဒ်ဆံးအါ တၢ်ဖးအီၤတဘၣ်ဘၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်မံ, တၢ်သးကျၢတအိၣ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်ဘၣ် န့ၣ် ပနၢ်ဟံၤအီၤန့ၣ်လီၤ. ပဒိသ့ၣ်ဒိသး ထံဖိကီဖိတဖှ် လၢ အတၢ်ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်တဖှ်အံၤအယိန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်နၢ်သက့ ဒ်န့ၣ် ဘၣ်ဆၢၣ်, ပတၢ်ဂဲလိၣ်အံၤ တမ့ၢ်ထဲလၢ တၢ်ဒုးလီၤပျီကွၢ် သးမိၤစီရိၤ ခဲအံၤ တဖှ်ဘၣ်. မ့ၢ်တၢ်ပညိၣ်ဒီးကွၢ်စီအီၤ လၢ တၢ် ကဒုးလီၤပျီ, မၤကတၢ်ဒီး မၤလီၤမၢ်ကွၢ် မိၤစီရိၤသန့ အကွၢ်အဂီၤခဲလၢဒီး ကလုာ်ဒိၣ်စိသန့ တဖှ်လၢကီၢ်တဘျီအံၤ အပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်မၤလၢပျဲ တၢ်မ့ၢ်လၢကွၢ်စီအံၤအဂီၢ် တၢ်မၤကျဲလၢတၢ်ယုထၢအီၤအဂၤတအိၣ်ဘၣ်. တၢ်ဒုးလီၤပျီကွၢ် သးမိၤစီရိၤ လၢဒုးယၤအကွဲန့ၣ် မ့ၢ်စ့ကီၢ် ကျဲတဘီ လၢပတယုထၢအီၤန့ၣ် တသ့ဘၣ်ဒီး ပကဘၣ်ယုထၢအီၤ သပျီကတၢ် လီၤ. ပပှၤကလုာ်, ယုာ်ဒီး ကလုာ်န့ၣ် ထံဖိကီဖိတဖှ် ကနၢ်ဟံၤ, အၢၣ်လီၤ ဒီးတူၢ်လိာ်သကိးအီၤဒီး ကကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်သကိး တၢ်အိၣ်သး တဖှ်အံၤ ဆူညါဒီး ကဆၢထၢၣ်ယုာ်ဒီးပှၤ လၢတၢ်ဟံၤဆၢ တၢ်ဂဲလိၣ်အံၤအပူၤဒီး ဟံးန့ၢ်သကိး တၢ်မၤန့ၢ်အဂီၢ်, မ့ၢ်တၢ်ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါ, တၢ်ဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါဒီး တၢ်ကွဲမ့ၢ်စ့ကီၢ် န့ၣ်လီၤ.

ပပှၤကညီကလုာ်လၢတၢ်အဲၣ်အီၤခဲလၢာ်သ့ၣ်သ့ၣ်, ပှၤအဲၣ်ကလုာ်ဟံၤဆၢတၢ်ခဲလၢာ်သ့ၣ်သ့ၣ်,

ဒ်ပမ့ၢ်ပှၤတကလုာ်အသိး ပကမ့ၢ်ပှၤတကလုာ်လၢအအိၣ်ဒီး အကဟုကညီၢ်, အသးသ့ၣ်လၢကပိၤဒီး လဲၤထီၣ် လဲၤထီ လၢ အဖိးမံဒီး စီဆၢကတီၢ် အတၢ်အိၣ်သးန့ၣ် ထဲလၢပအိၣ်ဒီးတၢ်အဲၣ်ပှၤကလုာ်သးတမံၤန့ၣ် တလၢတပျဲဒီးဘၣ်. ပကဘၣ်အိၣ်စ့ကီၢ်ဒီး အဲၣ်ကလုာ်ဟံၤဆၢတၢ်ဖိ အသးသဟီၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ဒ်ပအိၣ်ဒီးသးလၢ အဲၣ်ဒီးကတီၢ်က့ၤ ပပှၤကလုာ်အကွၢ်အဂီၤတဖှ်အသိး ပကဘၣ်အိၣ်ဒီးသးလၢ အဟံၤဆၢထီၣ်ဒီး မၤလီၤမၢ်ကွၢ်ကယံၣ် တၢ်ဖဲးတၢ်မၤတဖှ် လၢ အကမၤဟးဂီၤကွၢ် ပပှၤကလုာ် အတၢ်အိၣ်စံးအိၣ်ကျၢ ဒီးတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီ တဖှ်န့ၣ်လီၤ. ပကဘၣ်ဂဲလိၣ် ဒီး ဒုးအိၣ်ထီၣ် ပတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် လၢတၢ်ဂုၢ်န့ၢ်ဆူၣ်အီၤ, ထီၣ်ထံၣ်ကီၢ်သဲး တၢ်တတီတတြၢ်လၢ အကးတၢ်ယၢ် ပပှၤကလုာ် အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်, ကလုာ်န့ၣ်အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်ဒီး ထံကီၢ်အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်တဖှ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်အံၤအဂီၢ် အလီၢ်အိၣ် လၢ ပပှၤကညီကလုာ်ကိးဂၤဒဲး တဂၤလၢပလီၢ်ပကျဲဒၣ်ဝဲစုာ်စုာ်, ပကဘၣ်ဟံးန့ၢ်သကိးမူဒါ ဒီးဂဲလိၣ်သကိးအီၤန့ၣ်လီၤ. ကတီၢ်အံၤ, ကီၢ်ပယီၤထံၣ်ကီၢ်သဲးအတၢ်အိၣ်သးဒီး တၢ်မၤလၢပျဲ ပပှၤကလုာ်ဒီးကလုာ်န့ၣ်ခဲလၢာ် လၢ အအိၣ်ဆိးဖဲ ကီၢ်အံၤ အတၢ်မိၣ်န့ၢ်သးလီၤအဂီၢ် ကညီဒိကလုာ်စၢဖျိကရၢ တၢ်ပညိၣ်ကွၢ်စီ အဆိကတၢ်တမံၤန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ် ကီၢ်သုလုၤ လၢ အိၣ်ဒီးတၢ်သဘျီ, တၢ်ထဲသိးတုၤသိးဒီးတၢ်စံၣ်ညိၣ်ပလီၤသးခွဲးယၢ် အလၢအပျဲန့ၣ်လီၤ. ဒီးတကတီၢ်ယိ န့ၣ်, တၢ်ကသ့ၣ် ထီၣ် ဖဲၣ်ဒုးရၢၣ်ဒိၣ်မိၣ်ကရၢစံၣ် ကီၢ်စၢဖျိ လၢ အိၣ်သ့ၣ်ထီၣ် ဆိလီၤအသး လၢ ကီၢ်စံၣ်တဖှ် လၢအိၣ်ဒီး တၢ်သဘျီ, တၢ်ထဲသိးတုၤသိးဒီး တၢ်စံၣ်ညိၣ်ပလီၤသးခွဲးယၢ်တဖှ်န့ၣ်လီၤ.

**ပပှကညီကလုာ်လၢတၢ်အဲၣ်အိၣ်ခဲလၢာ်သ့ၣ်သ့ၣ်၊
ပှအဲၣ်ကလုာ်ဟံၣ်ဆၢတၢ်ခဲလၢာ်သ့ၣ်သ့ၣ်၊**

တၢ်မၤလၢပှၤ တၢ်ပညိၣ်ကွၢ်စိတဖၣ်အံၤ ထဲပှတဖုတကရၢဒီး ပှတကလုာ်ခိၣ်န့ၣ် ပမၤအိၣ် တၢ်တၢ်ဘၣ်. ကလုာ်န့ၣ် တၢ်ဟံၣ်ဆၢ အကရၢတဖၣ်, လိၤဆိၣ်တၢ်, လၢတၢ်မၤလၢပှၤ ကညီဒိကလုာ် အတၢ်ပညိၣ်ကွၢ်စိအဂီၢ်, အလိၢ်အိၣ် ဝဲဒၣ် လၢ ကညီတၢ်ဟံၣ်ဆၢ ကရၢတဖၣ် ဒီးကညီကလုာ် အတၢ်ကရၢကရိခဲလၢာ် ကအိၣ်ဆၢထၢၣ်ဝဲ လၢကညီကလုာ်ဂ့ၢ်ဝီ အဖိခိၣ် ကၢ်ကၢ်ကျၢကျၢဒီး ဖိၣ်လိာ်စုဒီး မၤသကိးတၢ် လၢခါဆူညါ ကညီကလုာ် အတၢ်အိၣ်စံာ်အိၣ်ကျၢ ဒ်ပှတကလုာ်အသိးဒီး တၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လိၤ. ပကဘၣ် ပာ်ကပၤကွံာ် နီၢ်ကစၢ်ဒီးတၢ်ကရၢကရိ အတၢ်ဘၣ်ဘျးဘၣ်ဖျိၣ်ဒီး ကွၢ်စုၣ်အိၣ် ဆူ ကလုာ်ဒိကလုာ် ဒီးထံကီၢ် ဒိတဘျၣ် အတၢ်ဘၣ်ဘျးဘၣ်ဖျိၣ်အဂီၢ် ဒီးဂဲၤလိာ်သကိးအိၣ်ယုၤန့ၣ်လိၤ. လၢထံၣ်ဂ့ၢ်ဝီသး တၢ်အိၣ်သးအံၤအဖိခိၣ်န့ၣ်ပပှကလုာ်ကညီဖိတကဂ့ၢ်တကဂ့ၢ်လၢသ့ၣ်ညါပာ်ပနီၣ်ဒီး ဂံၢ်ယုာ်အသးလၢအမ့ၢ်ကညီကလုာ် ဒီးကညီကလုာ် အတၢ်ကရၢကရိလၢကိးသတြီထီၣ်ဝဲလၢမၤတၢ်လၢအပှကလုာ်အဂီၢ်ခဲလၢာ်ကဘၣ်အိၣ်ယုၤအိၣ်ဖိး, ပာ်ဖျိၣ် မၤသကိးတၢ်ဒီး ဂဲၤလိာ်ဟ့ၣ်လိၤအသးလၢ ကညီဒိကလုာ် အတၢ်ဘၣ်ဘျးဘၣ်ဖျိၣ်အဂီၢ်နီၢ်နီၢ် လၢကညီနီၣ်တယၢ် တဘျၣ် ဃီ ဒီး လၢတၢ်တီခိၣ်ရိၣ်မဲ တခါဃီ အဖိလၢာ်န့ၣ်လိၤ.

တကတီၢ်ဃီန့ၣ် ခုာ်အဲၣ်ယုာ်-ကညီဒိကလုာ်စၢဖျိၣ်ကရၢအံၤ ဒ်အတၢ်အာ်လိၤအိၣ်လိၤ ဒီး အတၢ်မုၢ်လၢကွၢ်စိ အိၣ်ပာ်တ့ၢ်လံ လၢခါဆူညါ ကမ့ၢ်ထံဖိကီၢ်ဖိတဖၣ် အတၢ်ဘၣ်ဘျးဘၣ်ဖျိၣ်အဂီၢ် ဒီး ဒ်တၢ်ကရၢကရိ အတၢ်ပညိၣ်ကွၢ်စိ အိၣ်ဝဲအသိး ဂဲၤလိာ်တ့ၢ်ဝဲန့ၣ်လိၤ. ဒ်တၢ်ဟံၣ်ဆၢ အတၢ်ကရၢကရိတဖုအသိး တၢ်ဂ့ၢ်လၢ အတၢ်တၢ်ဒီးပှတဖၣ် မ့ၢ်အိၣ် အါမးဘၣ်ဆၣ် ပအိၣ်ဒီးတၢ်သးတၢ်ကျဲၤ လၢပကမၤဂ့ၢ်ထီၣ် တၢ်ပၤတၢ်ပြး လၢတၢ်ပၤဆှၢရဲၣ်ကျဲၤ ကမ့ၢ်ဂ့ၢ်ဝီဒီး တၢ်တီစၢၤ မၤစၢၤ ကမ့ၢ်ထံဖိကီၢ်ဖိ ကဂ့ၢ်ထီၣ်ဝဲအဂီၢ်န့ၣ်လိၤ. ဒ်သိးဒီး ပတၢ်ပၤတၢ်ပြး အဂံၢ်ကဆူၣ်ထီၣ်ဝဲဒီး ကံာ်စိ တၢ်သ့တၢ်ဘၣ် တဖၣ် ကဂ့ၢ်ထီၣ်အါထီၣ်ဝဲအဂီၢ် ပအိၣ်ဒီး ကီၢ်ဆၣ်ခဲလၢာ် ပှပၤဆှၢရဲၣ်ကျဲၤ ကမ့ၢ်ဂ့ၢ်ဝီ ပဒိၣ်ပပှၤတဖၣ် အခိဖရဲးဖးဒိၣ် တခါဒီး ပာ်ဂၢ်ဟကျၢ “**ကီၢ်သ့လုၤ တၢ်ပၤတၢ်ပြး ဒီး တၢ်ပၤဆှၢရဲၣ်ကျဲၤ ကမ့ၢ်ဂ့ၢ်ဝီ အလံာ်စိာ်စု**” ဒီး အိၣ်ဆၢထၢၣ် ဒ် “**ကီၢ်သ့လုၤပဒိၣ်**” တဖု အက့ၢ်အဂီၢ်အသိး လၢ တၢ်ပၤဆှၢရဲၣ်ကျဲၤ ဒီးတၢ်တီစၢၤမၤစၢၤ ကမ့ၢ်ထံဖိကီၢ်ဖိအဂ့ၢ်အဝီန့ၣ်လိၤ.

**ပပှကညီကလုာ်လၢတၢ်အဲၣ်အိၣ်ခဲလၢာ်သ့ၣ်သ့ၣ်၊
ပှအဲၣ်ကလုာ်ဟံၣ်ဆၢတၢ်ခဲလၢာ်သ့ၣ်သ့ၣ်၊**

လၢခံကတၢ် ဖဲ လၢတၢ်သဂၢ်တူၢ်လိာ် ဒီးမၤလၢကပိၤ ၂၇၆၄ ကညီနီၣ်ထီၣ်သီ အမုၢ်နံၤအံၤန့ၣ် မ် ကညီနီၣ်ထီၣ်သီ ကဟဲစိာ်န့ၣ် ကညီဒိကလုာ် လၢကညီကလုာ် အသးသဟီၣ်, ကညီကလုာ် အတၢ်ဃူတၢ်ဖိးဒီးကညီကလုာ် အတၢ်သး ခူတလ့ၢ်ဒီး ပပှကလုာ် ကညီဖိခဲလၢာ် ကအိၣ်ဒီး တၢ်ဟံၣ်လိၤသးကျၢမုဆူလၢ ကမၤနၢၤကွံာ် ကယံာ်တၢ်လၢ အကမၤဆံး လိၤစ့ၤလိၤ ပပှကလုာ် ကညီဖိတဖၣ် အသးအသ့ၣ် ဒီးအလၢကပိၤတဖၣ်ခိဖျိတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ပှကလုာ် အတၢ်ဃူတၢ်ဖိးန့ၣ် တက့ၢ်. မ်ပပှကလုာ်ကညီဖိ အတၢ်ကရၢကရိခဲလၢာ်, ပပှကညီကလုာ်လၢ အိၣ်လၢ ထံလိာ်ကီၢ်ပှၤဒီး ထံဂ့ၢ်ကီၢ်ဂၤ ခဲလၢာ် ကအိၣ်ဒီး တၢ်အာ်လိၤသးဒီးတၢ်သးတီဒီးပပှကလုာ် လၢပပှကလုာ်ကညီ အနီၣ်တယၢ် တဘျၣ်ဃီ အဖိလၢာ်န့ၣ် တက့ၢ်. မ်ပပှကညီကလုာ် ကိးဂၤဒဲး တကလၢပသနၢ်ဒၣ်ဝဲစုာ်စုာ် ပကမၤလၢပှၤသကိး ပပှကလုာ် အမူအဒါ တုၤလၢ တၢ်မၤနၢၤတစုန့ၣ်တက့ၢ်. မ် ကညီကမ့ၢ် ဒီးကမ့ၢ်ထံဖိကီၢ်ဖိခဲလၢာ် ကပှၤဖျးထီၣ်ကွံာ်လၢ တၢ်ဆိၣ်တၢ်မၤနၢၤ အကလုာ် ကလုာ် ဒီးလၢ သးမိစိရိၤ ဒီးမိစိရိၤ အကလုာ်ကလုာ် အတၢ်ပၤတၢ်ပြး အအၢအသီတဖၣ် အဖိလၢာ်န့ၣ် မ့ၢ်ပတၢ်ဆၢဂ့ၢ် ဆၢဝါန့ၣ်လိၤ.

မၤန့ၢ်အိၣ်ကဲ နၢၤဒုၣ်နၢၤဒါတက့ၢ်....

**ကရၢခိၣ်
ခုာ်အဲၣ်ယုာ်-ကညီဒိကလုာ်စၢဖျိၣ်ကရၢ
လီၢ်ခါၣ်သး**



ကေအဲန်ယူ-ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး

ဗဟိုဌာနချုပ်

ကော်သူးလေ

www.knuhq.org

**ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး ဥက္ကဋ္ဌ ပဒိုစောကွယ်ထူးဝင်း မှ
(၂၇၆၄)ခုနှစ်,ကရင်အမျိုးသားနှစ်သစ်ကူးနေ့ သို့ ပြောကြားသော မိန့်ခွန်း**

**ချစ်ခင်လေးစားအပ်ပါသော ကရင်အမျိုးသားအပေါင်းတို့၊
မျိုးချစ်တော်လှန်ရေးသမားအပေါင်းတို့၊**

ယနေ့သည် ကရင်သက္ကရာဇ် (၂၇၆၃) ခုနှစ် ကို ဖြတ်သန်းလာခဲ့ကြပြီး (၂၇၆၄) ခုနှစ် ကို စတင် ချဉ်းနင်း ဝင်ရောက်သော နေ့ဖြစ်သည်။ ကရင်အမျိုးသား သမိုင်းအစဉ်အဆက် ဖော်ပြပါရှိသည်အတိုင်း ဤအရပ်ဌာနေသို့ ရောက်ရှိလာကာ နေထိုင်ခဲ့ကြသည်မှာ (၂၇၆၄)ခုနှစ် ထဲသို့ပင် ဝင်ရောက်လာပြီ ဖြစ်သည်။ ကရင်အမျိုးသားနှစ်သစ်ကူးနေ့ ၌ ကျနုပ်အနေဖြင့် ကရင်အမျိုးသားလုံးနှင့်တကွ ပြည်ထောင်စုအတွင်းရှိ လူမျိုးစု မျိုးနွယ်စု အသီးသီး၊ မိဘပြည်သူ အားလုံးကို **"ကရင်အမျိုးသားနှစ်သစ်ကူး အခါသမယတွင် စိတ်၏ချမ်းသာခြင်း၊ကိုယ်၏ကျန်းမာခြင်း၊ ရွှင်လန်းခြင်း၊ အေးမြခြင်း၊ ငြိမ်းချမ်းခြင်း၊ ဖူလုံကြွယ်ဝခြင်း များတို့ကို ပိုင်ဆိုင်နိုင် ပါစေကြောင်း၊ မကောင်းမသင့်သော အရာများ မှ ကင်းဝေးလျက် အောင်မြင်တိုးတက်ကာ ဘေးကင်းရန်ကွာ ပါစေကြောင်း"** ဆုတောင်း မေတ္တာ ပို့သအပ်ပါသည်။

ကရင်လူမျိုး သည် လူမျိုးတစ်မျိုး ၏ ဖြစ်တည်မှု လက္ခဏာရပ်များဖြင့် ပြည့်စုံခြင်းသည် လူမျိုးတစ်မျိုး ဖြစ်သည် ကို ဖော်ပြပြီးသား ဖြစ်နေပါသည်။ ပြည်ထောင်စုအတွင်း တိုင်း နှင့် ပြည်နယ် များတွင် မှီတင်း နေထိုင်လျက် ရှိကြပြီး ယိုးဒယားနိုင်ငံ ၏ ခရိုင်အချို့၊ နေရာအချို့ တွင် နေထိုင်လျက် ရှိပါသည်။ တချိန်တည်းမှာပင် အကြောင်းအမျိုးမျိုးကြောင့် အနယ်နယ် အရပ်ရပ်နှင့် နိုင်ငံရပ်ခြားသို့ပင် ရွှေ့ပြောင်း ပျံ့နှံ့ နေထိုင်ကြလျက် ရှိပါသည်။ ကရင် သမိုင်း အစဉ်အဆက်၊ အသက်ရှင်ရပ်တည်မှု နှင့် သဘာဝ သစ်၊ ဝါး၊ မြစ်၊ ချောင်း များ အပေါ်တွင် ကြည့်မှတ်၍ နှစ်၊ လ၊ ရက်များ ကို ရေတွက် အမည်မှည့်ခေါ်ခဲ့ကြပါသည်။ ထို အကြောင်းအရာများ ၌ နှစ်၊ လ၊ ရက် များ ကို သတ်မှတ် လျက် ဖော်ပြ ဂုဏ်ပြု ကျင်းပခဲ့သော နှစ်သစ်ကူး နေ့ သည် လူမျိုးတစ်မျိုး ၏ အင်္ဂါရပ် တစ်ခုပင် ဖြစ်ပါသည်။

ဤသို့သော ကရင်နှစ်သစ်ကူးနေ့ ၌ ကျနုပ် အနေဖြင့် မတူညီ ကွဲပြားနေသော ခြားနားစွာ ဂုဏ်ပြုခဲ့ကြသည့် ကရင်နှစ်သစ်ကူးနေ့ကို ပြန်လည် ချိန်ကိုက်တွက်ချက်ပြီး တစ်ခုတည်းသောနေ့ရက် ဖြစ်လာစေရန် စည်းရုံးလှုံ့ဆော် ပေးခဲ့သော အမွှော်အမြင်ကြီးမားပြီး မျိုးချစ်စိတ်ဓာတ်ခိုင်မာသည့် ကရင်အမျိုးသားခေါင်းဆောင်များကို ကျေးဇူးတင် ကြောင်း ပြောကြားလိုပါသည်။ တဆက်တည်းမှာပင် ယခုကဲ့သို့ ကရင်လူမျိုးများ၏ ဖြစ်တည်မှု၊ ရိုးရာယဉ်ကျေးမှု၊ ထုံးတမ်းစဉ်၊ ဂုဏ်အရှိန်အဝါ ကျက်သရေ ပြည့်ဝမှု တို့၏ အမှတ်လက္ခဏာ တရပ်အဖြစ် ကရင်နှစ်သစ်ကူးနေ့ အစီအစဉ်ကို ထိန်းသိမ်းပြီး ရှိသည့်နေရာ၊ ကျသည့် အခန်းကဏ္ဍ များတွင် လက်ခံကျင်းပ ကြကုန်သော အဖွဲ့အစည်း များ နှင့် ကရင်လူမျိုး တစ်ဦးစီတိုင်း ကိုလည်း ကျေးဇူးတင်မိပါသည်။ ထိုသူတို့ ၏ လှုပ်ရှားမှု၊ နှစ်စဉ်ကျင်းပမှု များဖြင့်

ကရင်လူငယ် မောင်မယ်များ၊ နောက်မျိုးဆက်သစ်များ အတွက် အမျိုးသား အမွေအနှစ် တစ်ခုအဖြစ် လက်ဆင့်ကမ်း ပေးခဲ့ခြင်းသည် ကရင်လူမျိုး အနေဖြင့် လူမျိုးတစ်မျိုး ၏ အင်္ဂါရပ်များဖြင့် ခိုင်မြဲစွာ တည်ရှိ နေရန် ပင် ဖြစ်ပေသည်။

**ချစ်ခင်လေးစားအပ်ပါသော ကရင်အမျိုးသားအပေါင်းတို့၊
မျိုးချစ်တော်လှန်ရေးသမားအပေါင်းတို့၊**

ကရင်သမိုင်းကြောင်း အရ မိမိတို့ ကရင်လူမျိုးသည် ဤအရပ်၊ ဤရေမြေ ဌာနေသို့ အစောဆုံး ရွှေ့ပြောင်း ရောက်ရှိ နေထိုင်ခဲ့ကြသော လူမျိုးဖြစ်ပါသည်။ လူမျိုးကြီးဝါဒ၊ လူဦးရေများသောသူများ၏ အနိုင်ကျင့် ဖိနှိပ်မှု၊ မိမိတို့ ၏ လူမျိုး အမှတ်အသား လက္ခဏာများ ကို ပပျောက်စေရန် နည်းလမ်း အမျိုးမျိုးဖြင့် ခြယ်လှယ် လုပ်ဆောင်မှုများ ကို သမိုင်းကြောင်း တလျှောက်လုံးတွင် ကြုံတွေ့ ရင်ဆိုင်ခဲ့ရပါသည်။ မိမိတို့အနေဖြင့်လည်း လမ်းအမျိုးမျိုး၊ နည်း အသွယ်သွယ်ဖြင့် ပြန်လည် တွန်းလှန် ကာကွယ်ခဲ့ရပါသည်။ ကရင်လူမျိုးများ ၏ ပညာရေးကဏ္ဍ တိုးတက်ဖွံ့ဖြိုး လာ ပြီး၊ ဤနိုင်ငံ၌ လူမျိုးတစ်မျိုးအဖြစ် ရပ်တည်ရန်၊ ရေရှည်ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရန်အတွက် တိုင်းပြည် ရရှိရန်၊ လွတ်လပ်ရေး ရရှိရန်၊ တန်းတူညီမျှမှု နှင့် ကိုယ်ပိုင်ပြဌာန်းခွင့် ရရှိရန် လိုအပ်သောကြောင့် ကရင်အမျိုးသား ခေါင်းဆောင် အဆက် ဆက်တို့ မှ အစဉ်တစိုက် ရုန်းကန်လှုပ်ရှားခဲ့ ကြပါသည်။

လူမျိုးတစ်မျိုး ၏ ရပ်တည်မှု သည် အဆိုပါလူမျိုး ဖြစ်သော လူ တစ်ဦးချင်းစီ ၏ နေ့စဉ် အသက်ရှင် နေထိုင် ခြင်း ၌ မိမိလူမျိုး ၏ ရိုးရာ ယဉ်ကျေးမှု အမှတ်လက္ခဏာများ ကို ချစ်ခြင်း၊ ထိန်းသိမ်း စောင့်ရှောက် ခြင်း များသည် အဓိက ကျပေသည်။ ထို့အတူ နိုင်ငံအတွင်း ရှိ လူမျိုး၊ မျိုးနွယ်စုများ ၏ ဘာသာစကား၊ စာပေ၊ ယဉ်ကျေးမှု၊ ဓလေ့ ထုံးတမ်း များ ကို အသိအမှတ်ပြု လေးစား တန်ဖိုးထားသော နိုင်ငံ၏ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံ ဥပဒေ သည် လည်း အရေးကြီး ပါသည်။ နိုင်ငံ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေ အတွင်းတွင် နိုင်ငံ ၏ လူမျိုး၊ လူနွယ် အသီးသီးတို့၏ သမိုင်းကြောင်း၊ ယဉ်ကျေး မှု၊ ဓလေ့ထုံးတမ်း တို့ကို ကာကွယ်ပေးခြင်း၊ အခွင့်အရေး ပေးခြင်း များဖြင့် အသိအမှတ်ပြု၊ တန်ဖိုးထားလျက် ဥပဒေ ပြု ထည့်သွင်းရေးဆွဲပေးရန် လိုအပ်သည်။

နိုင်ငံကို အုပ်ချုပ်သူ အစိုးရ အဆက်ဆက်၏ အမျိုးသားတန်းတူရေး ကို အသိအမှတ်မပြုဘဲ ဖိနှိပ်အုပ်ချုပ် ခြင်း၊ တရားမျှတမှု မရှိခြင်း များကြောင့် လူမျိုး တစ်မျိုးနှင့် တစ်မျိုးတို့ အကြား၊ ပြည်သူလူထု နှင့် အုပ်ချုပ်သူ အစိုးရ အကြား တို့တွင် ပဋိပက္ခများ၊ အဓိကရုဏ်းများ ကို ဖြစ်ပေါ်စေခဲ့ပါသည်။ ကရင်လူမျိုး တို့၏ လူမျိုးတစ်မျိုး အဖြစ် ရှင်သန်ရပ်တည်မှု၊ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှု အတွက် ရုန်းကန်လှုပ်ရှား ခဲ့ကြသည့်အပေါ် အာဏာရသူများ၊ နိုင်ငံအုပ်ချုပ်သူ များ မှ တရားသောနည်းလမ်းဖြင့် မဖြေရှင်းပေးခဲ့ ကြသည့်အပြင် လက်နက်အားကိုးဖြင့် အင်အားနည်းသူများ ကို ဖိနှိပ်ခြယ်လှယ် ချေမှုန်းလာခဲ့သောကြောင့် ကရင်လူမျိုးတို့၏ အမျိုးသားရေး ရုန်းကန် လှုပ်ရှားမှု သည် လက်နက် ကိုင် တော်လှန်ရေး အသွင်သဏ္ဍာန် အဖြစ် ပြောင်းလဲလာခဲ့သည်မှာ (၁၉၄၉)ခုနှစ် မှ စတင်၍ ယနေ့အထိတိုင်ပင် ဖြစ်သည်။

တိုင်းပြည် တိုးတက်ဖွံ့ဖြိုးပြီး ပြည်သူပြည်သားများ၏ ဘဝ သာယာဝပြောကာ ငြိမ်းချမ်းသည့် တန်းတူ ညီမျှရေး၊ ကိုယ်ပိုင်ပြဌာန်းခွင့် ရရှိစေမည့် ဖက်ဒရယ် ဒီမိုကရေစီ ပြည်ထောင်စုအား တည်ဆောက်သွားရန် ပြည်တွင်း ပဋိပက္ခ နှင့် လူမျိုးရေး ပြဿနာများအား လက်နက်ကိုင် နည်းလမ်းဖြင့် ဖြေရှင်းခြင်းကို ရပ်တန့်ပြီး တွေ့ဆုံဆွေးနွေး ခြင်းဖြင့် အဖြေရှာညှိနှိုင်းသွားကြရန် တော်လှန်ရေးကာလ တလျှောက်လုံး ကေအဲန်ယူ-ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး မှ အမြဲတစေ တင်ပြတောင်းဆိုခဲ့သည်။ ထိုအတွက်လည်း ကေအဲန်ယူ-ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး အနေဖြင့် ကရင် လူမျိုးများ၊ မိဘပြည်သူများ၊ နိုင်ငံရေးပါတီများ၊ တိုင်းရင်းသားတော်လှန်ရေး အဖွဲ့အစည်းများနှင့် ပူးပေါင်းလုပ်ဆောင် ခဲ့ကြသည်။ သို့သော်လည်း အုပ်ချုပ်သူ လူမျိုးကြီးဝါဒီ အာဏာရှင်များ၏ နိုင်ငံရေးပြဿနာကို နိုင်ငံရေးနည်းလမ်းဖြင့် ဖြေရှင်းရန် ဆန္ဒသဘောထား မရှိခဲ့ကြပါ။ လူမျိုးကြီးဝါဒီ အာဏာရှင်များမှ နိုင်ငံရေးပြဿနာ ကို နိုင်ငံရေးနည်းလမ်း ဖြင့် ရိုးသားစွာဖြေရှင်းပေးခြင်း၊ ပြေလည်အောင်ဆောင်ရွက်ပေးနိုင်ခြင်းမရှိပါက စစ်မှန်သော ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေး ကို တည်ဆောက်ရန် အရေးကိစ္စသည် လုံးဝ ဖြစ်လာမည်မဟုတ်ပါ။

ချစ်ခင်လေးစားအပ်ပါသော ကရင်အမျိုးသားအပေါင်းတို့၊

မျိုးချစ်တော်လှန်ရေးသမားအပေါင်းတို့၊

မြန်မာပြည် ၏ လွတ်လပ်ရေး ကို ဗြိတိသျှကိုလိုနီ လက်မှ (၁၉၄၈) ခုနှစ်တွင် ရရှိခဲ့ပြီးနောက်ပိုင်း၊ (၁၉၆၂)ခုနှစ် တွင် ဗမာစစ်တပ်မှ နိုင်ငံတော်အာဏာကို အဓမ္မ သိမ်းယူပြီး စစ်အုပ်ချုပ်ရေးစနစ် အမျိုးမျိုးဖြင့် ဖိနှိပ်အုပ်ချုပ်ခဲ့ပါ သည်။ ပြည်သူလူထု နှင့် လူမျိုးအလိုက် တော်လှန်သူများမှ နည်းလမ်းအမျိုးမျိုးဖြင့် ဆန့်ကျင်တော်လှန်ကြသော ကြောင့် အုပ်ချုပ်မှု ပုံစံအမျိုးမျိုးဖြင့် ပြောင်းလဲအုပ်ချုပ်ခဲ့သော်လည်း၊ မဟာလူမျိုးကြီးဝါဒ နှင့် စစ်အာဏာရှင်စနစ် ကို မစွန့်ပယ်ခဲ့ကြပါ။ သို့ဖြစ်၍ ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီစနစ် ကို အခြေခံပြီး နိုင်ငံတော် တည်ဆောက်ရန် ပြည်တွင်းနေ လူမျိုးစုများ၏ အချင်းချင်း နားလည်မှု၊ အားပေးထောက်ခံမှုသည် များပြားလာခဲ့ရပါသည်။

၂၀၁၅ ခုနှစ်တွင် တွေ့ဆုံ ဆွေးနွေးမှု အစီအစဉ်များ ဖြစ်ပေါ်လာခဲ့ပြီး နိုင်ငံရေး တွေ့ဆုံဆွေးနွေးမှု ရှိလာခဲ့သည့် အတွက် ဤတိုင်းပြည်ကို ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီပြည်ထောင်စု အဖြစ် တည်ဆောက်သွားကြရန် သဘောတူညီချက် ရလဒ် ရရှိခဲ့ကြပါသည်။ သို့သော်လည်း ယခုကဲ့သို့ ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီ ပြည်ထောင်စု တည်ဆောက်ရန် အရေးသည် ဗမာစစ်တပ်အတွက် အာဏာယုတ်လျော့ကာ ပျောက်ကွယ်သွားမည်လော ဟူသည့် စိုးရိမ်ပူပန်စရာ ဖြစ်လာစေသည်။ ထို့ကြောင့် အများပြည်သူမှ ဒီမိုကရေစီစနစ် ရွေးကောက်ပွဲဖြင့် မဲပေး ရွေးချယ်တင်မြှောက်ခဲ့သော အစိုးရထံ မှ ထပ်ခါ တလဲလဲ အဓမ္မအာဏာသိမ်းယူခဲ့ကြသည်။ (၂၀၂၁)ခုနှစ်၊ ဖေဖော်ဝါရီလ(၁)ရက်နေ့ တွင် ဗမာ့တပ်မတော် မှ နိုင်ငံတော် အာဏာကို ထပ်မံ၍ အဓမ္မသိမ်းယူခဲ့သည့်အတွက် နိုင်ငံရေးနည်းလမ်းဖြင့် ရုန်းကန်လှုပ်ရှားမှုများ အားလုံး ရပ်တန့်ခဲ့ ပါသည်။ ဗမာ့တပ်မတော်၏ အာဏာသိမ်းယူမှုသည် ဤတိုင်းပြည်ကို ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီပြည်ထောင်စု အဖြစ် တည်ဆောက်သွားမည်ကို လုံးဝ လက်မခံကြောင်း ထင်ထင်ရှားရှား ဖော်ပြနေသည်ပင် ဖြစ်သည်။ ဗမာ့တပ်မတော် အနေဖြင့် (၂၀၀၈) ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေပါ ရေးဆွဲပြဋ္ဌာန်းပါရှိသည့် အခွင့်အရေးအတိုင်း ဗမာ့တပ်မတော် မှ အာဏာ ကြီးစိုးရန်၊ အာဏာရယူရန် သဘောထားရှိနေကြသည်။

မဟုတ်မမှန်အကြောင်းအရာများ ကို ဖော်ပြပြီး နိုင်ငံတော် အာဏာကို အဓမ္မသိမ်းယူခဲ့သည့် ဗမာ့တပ်မတော် ၏ လုပ်ရပ်ကို ပြည်သူလူထု မှ လက်မခံကြဘဲ၊ အစိုးရဝန်ထမ်းများ၊ ပညာရေး နှင့် ကျန်းမာရေး ဝန်ထမ်းများ၊ အထူး သဖြင့် လူငယ်လူရွယ်များ မှ ကန့်ကွက်ဆန့်ကျင် ဆန္ဒပြခဲ့ကြပါသည်။ ငြိမ်းချမ်းစွာ ဆန့်ကျင်ကန့်ကွက် ဆန္ဒဖော်ထုတ် ခဲ့ကြသော မိဘပြည်သူများ ကို အာဏာသိမ်း စစ်တပ် မှ တပ်အင်အားများစွာဖြင့် လက်နက်ခဲယမ်းများ အသုံး ပြုလျက်၊ အကြမ်းဖက်သောနည်းလမ်းများ ဖြင့် နှိမ်နင်းခဲ့သောကြောင့် ထိခိုက်ဒဏ်ရာရရှိမှု များစွာအပြင် အသက် သေဆုံးမှုများ အများအပြား ရှိလာခဲ့သည်။ အာဏာသိမ်းစစ်တပ် ၏ အကြမ်းဖက်နှိမ်နင်းခြင်းများ ပိုမိုဆိုးရွားလာသော ကြောင့် အာဏာသိမ်းမှု ကို နည်းလမ်းမျိုးစုံ မှ ကန့်ကွက်ဆန့်ကျင် ဆန္ဒပြမှုများသည်လည်း ရရာလက်နက်များဖြင့် ပြန်လည်ခုခံကာကွယ် လာရသည်မှတစ်ဆင့် လက်နက်ကိုင် တိုက်ပွဲဝင် ဆန့်ကျင်တော်လှန် လာရသည်အထိ ဖြစ်လာခဲ့ ရပါသည်။ ဗမာစစ်တပ် ၏ ကြီးစိုးမှု နှင့် အာဏာသိမ်းအုပ်ချုပ်မှုများ ကို တိုက်ဖျက်ပြီး အမြစ်ပြတ်ချေမှုန်းသွားရန် အတွက် တခုတည်းသော နည်းလမ်းမှာ ၎င်းတို့ အားကိုးအားထား အသုံးပြုနေသည့် စစ်ရေးအရ ဖိအားပေး၍ အနိုင်ယူ ခြင်းပင် ဖြစ်သည်။ အနာဂတ်တိုင်းပြည် ၏ လူမျိုးစု၊ တိုင်းရင်းသားများ အကြား သဟဇာတဖြစ်ရေး၊ ငြိမ်းချမ်းရေး၊ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေး တို့ရှိလာစေရန် ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီ ပြည်ထောင်စု ကိုသာလျှင် တည်ဆောက်ရမည်ကို လူမျိုးစု၊ တိုင်းရင်းသား မိဘပြည်သူများ၊ အထူးသဖြင့် လူငယ်လူရွယ်များ မှ သိမြင်ပြီး လက်ခံလာမှုများ ပိုမို များပြားလာ သည်။ လူမျိုးစုများ၊ မိဘပြည်သူလူထု၊ လူငယ်လူရွယ်များ မှ ရရာ လက်နက်စွဲကိုင်လျက် အာဏာသိမ်း ဗမာစစ်တပ် နှင့် အပေါင်းအပါများ ကို စစ်ရေးအရ ဆန့်ကျင် တိုက်ပွဲဝင်ခြင်းများ ပြင်းထန်လာပေသည်။

ချစ်ခင်လေးစားအပ်ပါသော ကရင်အမျိုးသားအပေါင်းတို့၊

မျိုးချစ်တော်လှန်ရေးသမားအပေါင်းတို့၊

ယခုသည် ဗမာစစ်တပ် ၏ အဓမ္မအာဏာသိမ်းမှုသည် (၄)နှစ် ပြည့်တော့မည် ဖြစ်သည်။ ထို (၄)နှစ်အတွင်း၊ သံတမန်ရေးရာ၊ စစ်ရေးစစ်ရာ၊ နိုင်ငံရေးရာ၊ လူမှုရေးရာ များအရ ဆန့်ကျင်တိုက်ပွဲဝင်ခြင်းများ ပိုမိုများပြားလာပြီး ပိုမို ပြင်းထန်လာခဲ့ပြီ ဖြစ်သည်။ ကမ္ဘာ့ကုလသမဂ္ဂ အပါအဝင် နိုင်ငံကြီးငယ် အတော်များများ မှ အာဏာသိမ်းစစ်တပ် ၏ လုပ်ရပ်များသည် မတရားသောနည်းလမ်း အကြမ်းဖက်နည်းလမ်းများ ဖြစ်သောကြောင့် မြန်မာနိုင်ငံအစိုးရ အဖြစ် အသိအမှတ်မပြုဘဲ နိုင်ငံရေးအရ၊ စီးပွားရေးအရ ပူးပေါင်းလုပ်ဆောင်မှုများ ကို ရပ်တန့်ခဲ့ကြပါသည်။ ပြည်သူလူထု မှလည်း စစ်တပ်အင်အားစုများ ကို ယုံကြည်မှု၊ ထောက်ခံမှု မရှိကြတော့ပါ။ ဗမာစစ်တပ် သည် အဘက်ဘက် မှ ကြပ်တည်းမှု၊ ခက်ခဲမှုများ ကို ရင်ဆိုင်နေရပြီ ဖြစ်သည်။ စစ်စခန်း ကြီး/ငယ် အများအပြား နှင့် မြို့ကြီး မြို့ငယ် အများ အပြား ကိုလည်း လက်လွတ်ဆုံးရှုံးလိုက်ရပြီး ဖြစ်ပါသည်။ ပြည်တွင်း နေရာ နယ်မြေ အများအပြားတွင် လည်း တိုက် ပွဲများ မကြာခဏသော်၎င်း၊ နေ့စဉ်သော်၎င်း ဖြစ်ပွားနေဆဲ ဖြစ်သည်။ အာဏာသိမ်း စစ်တပ် ၏ စစ်ဗိုလ် စစ်သည် အများအပြားလည်း ထိခိုက်သေဆုံးပျက်စီး ကြရခြင်း ကြောင့် အချို့မှာ စိတ်ဓါတ်ကျ ပြီး တော်လှန်ရေး အင်အားစု များထံသို့ အရှုံးပေးလက်နက်ချ အလင်းဝင်လာမှုများ တဖြည်းဖြည်းများပြား လာသည်။ ဗမာစစ်တပ် သည် တော်လှန်ရေး အင်အားစုများကို ဖိနှိပ် နှိမ်နင်းရန်အတွက် အကြမ်းဖက်ခြင်း၊ ခိုးယူလုယက်ခြင်း၊ နှိပ်စက်သတ်ဖြတ် ခြင်း စသည့် အဓမ္မနည်းလမ်းများစွာ အသုံးပြုပြီး စစ်ရေး ကျင့်ဝတ်သိက္ခာများ ကိုလည်း ဖောက်ဖျက်ကျူးလွန် လာ နေသည်။ စစ်ရေးဆိုင်ရာ ပစ်မှတ်ထားရသည့် နေရာများ မဟုတ်သော ကျေးရွာများ၊ မြို့များ၊ လူနေ တိုက်တာ အဆောက်အဦများ၊ ဘာသာရေး အဆောက်အအုံများ၊ စစ်ဘေးရှောင်နေရာဒေသများ အား လက်နက်ကြီးများဖြင့် ပစ်ခတ်ခြင်း၊ တိုက်လေယာဉ်များ ဖြင့် ဗုံးကြဲ တိုက်ခိုက်ခြင်းများ ကိုလည်း ပြုလုပ်နေကြသည်။

လက်ရှိကာလ ဗမာစစ်တပ် ၏ ရက်စက်ယုတ်မာမှုများကြောင့် ပြည်သူလူထု အများစု မှာ ဆင်းရဲကြပ်တည်း ခြင်း၊ ပျက်စီးဆုံးရှုံးခြင်း၊ ထိခိုက်သေဆုံးခြင်း၊ ပူပန်စိုးရိမ်ခြင်း များကို ကြီးမားစွာ ရင်ဆိုင်နေကြရသည်။ စစ်ပွဲ ကြီးငယ် များကြောင့် စစ်ဘေးရှောင် ဒေသခံပြည်သူ အများအပြားလည်း တနေ့တခြား တိုးပွားလာနေသည်။ ထိုမျှမက ၎င်းတို့ ရင်ဆိုင်ကြုံတွေ့နေရသည့် အခက်အခဲ ကြမ်းတမ်းဆင်းရဲခြင်းများ သည် မည်သည့်ကာလအထိ ကြာမြင့်ဦးမည်ကို မသိနိုင်၊ မခန့်မှန်းနိုင်သောကြောင့် ရှေးရေးအတွက် ရတက်မအေး ဖြစ်နေကြကြောင်း နားလည်ရပါသည်။ ပြည်သူ လူထု ရင်ဆိုင်နေရသည့် ဒုက္ခဆင်းရဲ အဝဝကို များစွာ စာနာထောက်ထားမိပါသည်။ သို့ပါသော်လည်း မိမိတို့ ယခု အထိတိုင် ဆင်နွှဲ တိုက်ပွဲဝင်နေခြင်းသည် ယနေ့ခေတ် စစ်အာဏာရှင်စနစ် ချုပ်ငြိမ်းရန်အတွက် တခုတည်းသာမက ဤနိုင်ငံတွင်းရှိ မဟာလူမျိုးကြီးဝါဒ နှင့် အာဏာရှင်စနစ် ၏ အသွင်သဏ္ဍာန်အမျိုးမျိုးကို အပြီးတိုင် လုံးဝချုပ်ငြိမ်း၊ ပျက်သုဉ်းသွားသည်အထိ တိုက်ဖျက်သွားရန် မျှော်မှန်းထားပါသည်။ ဤမျှမှန်းချက် ပြည့်စုံစေရန် လုပ်ဆောင်ရ မည့် အခြားသော နည်းလမ်းမရှိတော့ပါ။ ကရင်လူမျိုးများ၊ လူမျိုးစုများ၊ တိုင်းရင်းသား မိသားစုများ အနေဖြင့် အခြေအနေ အရပ်ရပ်ကို အတူတကွ နားလည်သိရှိ လက်ခံပြီး ရင်ဆိုင်သွားကြရန် နှင့် အတူလက်တွဲ၍ အောင်မြင်မှု ရရှိရန် တော်လှန်ရေးလှုပ်ရှားမှုများတွင် အတူရပ်တည်တိုက်ပွဲဝင်သွားကြရန် တိုက်တွန်းအားပေးရင်း၊ အသိပေး ကြေညာကာ ဖိတ်ခေါ်ကမ်းလှမ်း လိုပါသည်။

ချစ်ခင်လေးစားအပ်ပါသော ကရင်အမျိုးသားအပေါင်းတို့၊

မျိုးချစ်တော်လှန်ရေးသမားအပေါင်းတို့၊

လူမျိုးတစ်မျိုး ဖြစ်သည့် အလျောက် ခေတ်ကာလ နှင့်အညီ တိုးတက်ဖွံ့ဖြိုးသော ဂုဏ်ရှိန်သိက္ခာ၊ ကျက်သရေ မင်္ဂလာရှိသော လူမျိုးအဖြစ် ရပ်တည်နိုင်ရန် မျိုးချစ်စိတ်တခုတည်း ရှိရုံမျှဖြင့် မလုံလောက်သေးပါ။ လူမျိုးတစ်မျိုး ၏ ရပ်တည်ရှင်သန်မှု၊ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုများ မပျောက်ပျက်စေရန် လူမျိုး၏ ဂုဏ်ရည် လက္ခဏာများ ပျောက်ကွယ်

စေမည့် လုပ်ရပ်များကို ဆန့်ကျင် တွန်းလှန်လိုစိတ် ရှိရမည်ဖြစ်ပြီး ကရင်လူမျိုးတို့၏ ဂုဏ်အင်္ဂါ လက္ခဏာရပ်များကို ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်လိုစိတ်နှင့်အတူ တော်လှန်ရေးမျိုးချစ်စိတ်လည်း ရှိရမည် ဖြစ်ပါသည်။ လူမျိုးစု အခွင့်အရေးများ၊ တိုင်းရင်းသား အခွင့်အရေးများ နှင့် တိုင်းပြည် ကြီးပွားတိုးတက်ရေးများကို ပိတ်ပင်တားဆီးထားသော နိုင်ငံရေး မသမာမှုကြောင့် လူယူခံခဲ့ရသည့် မိမိတို့၏ အခွင့်အရေးများကို ပြန်လည်ရရှိရန် ရုန်းကန်တည်ဆောက် ရဦးမည် ဖြစ်သည်။ ဤလုပ်ရပ်သည် ကရင်လူမျိုးတိုင်း တစ်ဦးချင်းစီအတွက် ကျရာနေရာ အခန်းကဏ္ဍများတွင် အတူတကွ တာဝန်ယူလျက် လုပ်ဆောင်သွားကြရမည်ဖြစ်သည်။ လက်ရှိ နိုင်ငံရေးအခြေအနေ နှင့် မြန်မာပြည်တွင် မှီတင်း နေထိုင်လျက် ရှိကြသော ကရင်လူမျိုးနှင့်တကွ လူမျိုးစုများ လိုလားတောင့်တသော အရာများ ရရှိရန် ကရင်အမျိုး သား အစည်းအရုံး ၏ ပထမဆုံးသော မျှော်မှန်းချက် သည် "လွတ်လပ်ခြင်း၊ တန်းတူညီမျှခြင်း နှင့် ကိုယ်ပိုင် ပြဌာန်းခွင့် အပြည့်အဝ ရှိသော ကော်သူးလေပြည် ကို တည်ဆောက်ရန်" ဖြစ်ပြီး တချိန်တည်းမှာပင် "လွတ်လပ်ခြင်း၊ တန်းတူ ညီမျှခြင်း နှင့် ကိုယ်ပိုင်ပြဌာန်းခွင့် အပြည့်အဝရှိသော ပြည်နယ်များဖြင့် တည်ဆောက်ဖွဲ့စည်းထားသည့် ဖက်ဒရယ် ဒီမိုကရေစီ ပြည်ထောင်စု ကို တည်ဆောက်ရန်" ပင် ဖြစ်ပါသည်။

**ချစ်ခင်လေးစားအပ်ပါသော ကရင်အမျိုးသားအပေါင်းတို့၊
မျိုးချစ်တော်လှန်ရေးသမားအပေါင်းတို့၊**

အထက်ပါ မျှော်မှန်းချက် ပြည့်စုံပြီးမြောက်အောင်မြင်စေရန် အရေးသည် အဖွဲ့တစ်ဖွဲ့တည်း၊ လူမျိုးတစ်မျိုး တည်းဖြင့် လုပ်ဆောင်နိုင်မည် မဟုတ်ပါ။ လူမျိုးစု တော်လှန်ရေးအင်အားစုများ၊ အထူးသဖြင့် ကရင်အမျိုးသားရေး ပန်းတိုင် ရောက်ရှိရန် အနာဂတ်တွင် လူမျိုးတစ်မျိုး အဖြစ် ရပ်တည်ရှင်သန်နိုင်ပြီး အစဉ်တိုးတက်ဖွံ့ဖြိုးရေး အတွက် ကရင်တော်လှန်ရေးအဖွဲ့ အသီးသီး၊ ကရင်အဖွဲ့အစည်းအသီးသီး တို့မှ အမျိုးသားရေးကဏ္ဍတွင် ခိုင်ခိုင်မာမာ ရပ်တည်လျက် လက်တွဲလုပ်ဆောင်သင့်ပါသည်။ မိမိ၏အကျိုး၊ အဖွဲ့အစည်း၏အကျိုး တို့ထက် တိုင်းပြည်နှင့်လူမျိုး ၏ အကျိုးစီးပွား ကို ရှေးရှုလျက် လုပ်ဆောင်ရမည် ဖြစ်သည်။ လက်ရှိနိုင်ငံရေး အခြေအနေအရ မိမိကိုယ်ကို ကရင် လူမျိုးတစ်ဦး ဖြစ်သည်ဟု အသိအမှတ်ပြုလျက် ရေတွက်ပါဝင်သော သူတိုင်း နှင့် ကရင်အရေး ဆောင်ရွက်နေသည် ဟု ကြွေးကြော်လျက် လုပ်ဆောင်နေကြသော အဖွဲ့အစည်းတိုင်းသည် ကရင်အမျိုးသားရေးအတွက် တစ်ခုတည်း သော နိုင်ငံရေး၊ အမျိုးသားရေး ဦးဆောင်ဦးရွက်ပြုမှုအောက်၌ စုစည်းကာ လက်တွဲလုပ်ဆောင် ပါဝင်ပေးဆပ်ချိန် တန်ပြီ ဖြစ်ပါသည်။

တပြိုင်နက်တည်းတွင် ကေအဲန်ယူ-ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး အနေဖြင့် မိမိတို့ ချမှတ်ထားသော ရည်ရွယ်ချက် ရည်မှန်းချက်ပါ ပြည်သူများ၏အကျိုးနှင့် အဖွဲ့အစည်း၏ မျှော်မှန်းချက်များကို ကတိကဝတ် ထားရှိ သည့်အတိုင်း ဆက်လက်ဆောင်ရွက်ခဲ့ပါသည်။ တော်လှန်ရေးအဖွဲ့အစည်းတစ်ခုအနေဖြင့် အဖွဲ့အစည်းမှ ရင်ဆိုင် နေရသော စိန်ခေါ်မှုများ ရှိနေသော်လည်း ခိုင်မာအားကောင်းသောအုပ်ချုပ်ရေးဖြင့် ကျွန်ုပ်တို့၏ အသိုက်အဝန်းများကို ပိုမိုကောင်းမွန်စွာ ဝန်ဆောင်မှုပေးနိုင်ရန်ဖြစ်ပါသည်။ ကောင်းမွန်သော အုပ်ချုပ်ရေးစနစ်တရပ် ဖြစ်ပေါ်လာစေရန် ကျွန်ုပ်တို့၏အုပ်ချုပ်ရေးနှင့်အုပ်ချုပ်မှုစွမ်းရည်များမြှင့်တင်ခြင်းတို့ကို အားသွန်ခွန်စိုက် အစဉ် တိုးမြှင့်လုပ်ဆောင်ခြင်း ဖြင့် ပထမအကြိမ် မြို့နယ်အုပ်ချုပ်ရေးခေါင်းဆောင်များအားလုံးပါဝင်သော ညီလာခံတစ်ရပ်ကို ကျင်းပနိုင်ခဲ့ခြင်း နှင့်အတူ အဓိကအချက်ဖြစ်သော “**ကော်သူးလေအုပ်ချုပ်ရေးနှင့် ပြည်သူ့ရေးရာစီမံခန့်ခွဲရေး**” လက်စွဲကို အတည်ပြု သတ်မှတ်ကိုင်စွဲပြီး “**ကော်သူးလေအစိုးရ**” တစ်ရပ်အနေဖြင့် တည်ဆောက် ရပ်တည်လုပ်ဆောင်သွားမည်ဖြစ်သည်။

ချစ်ခင်လေးစားအပ်ပါသော ကရင်အမျိုးသားအပေါင်းတို့၊

မျိုးချစ်တော်လှန်ရေးသမားအပေါင်းတို့၊

နိဂုံးချုပ်အနေဖြင့် (၂၇၆၄)နှစ်ပြည့် ကရင်နှစ်သစ်ကူးနေ့ကို ကြိုဆိုဂုဏ်ပြုကြရာတွင် ဤ ကရင်နှစ်သစ်ကူး အခါသမယမှ ကရင်တမျိုးသားလုံးအတွက် ကရင်အမျိုးသားရေးစိတ်ဓါတ်၊ ကရင်အမျိုးသား စည်းလုံးညီညွတ်ရေး၊ ကရင်အမျိုးသားဝမ်းမြောက်မှု နှင့် ကရင်အမျိုးသား ဂုဏ်သိက္ခာ ညှိုးနွမ်းစေမည့် အရာမှန်သမျှကို တိုက်ဖျက်ဖို့ရန် ခိုင်မာသော သန္နိဋ္ဌာန်ချ၍ စည်းလုံးညီညွတ်မှုကို တည်ဆောက်လျက် အောင်မြင်မှုကို ဆောင်ကြဉ်းပေးပါစေ။ ကရင် အမျိုးသားအဖွဲ့အစည်းတိုင်း၊ ပြည်တွင်းပြည်ပဒေသအသီးသီးတွင် ရှိကြသော ကရင်လူမျိုး တစ်ဦးစီတိုင်း မိမိလူမျိုး အပေါ်ကတိကဝတ်ပြုမှု၊ သစ္စာရှိမှုဖြင့် တစ်ခုတည်းသော ကရင်အမျိုးသားအလံတော်အောက်၌ ကတိသစ္စာ တည်ကြ ပါစေ။ ကရင်လူမျိုး တစ်ဦးချင်းစီတိုင်း မိမိ ကျရာနေရာ၊ ကျရာအခန်းကဏ္ဍများ မှနေ၍ အမျိုးသားရေး တာဝန်များ ကို အောင်မြင်ပြီးမြောက်သည်အထိ အသီးသီး ကျေပြန်စွာ ထမ်းဆောင်နိုင်ကြပါစေ။ မိမိတို့ ကရင်အမျိုးသားများနှင့် ပြည်သူတစ်ရပ်လုံး ဖိနှိပ်မှုအပေါင်းမှ ကင်းဝေးပြီး စစ်အာဏာရှင်စနစ်အပါအဝင် အာဏာရှင်အမျိုးမျိုးတို့၏ ဖိနှိပ် အုပ်ချုပ်မှုများမှ လွတ်မြောက်နိုင်ပါစေကြောင်း ဆုမွန်ကောင်းတောင်းအပ်ပါသည်။

နှစ်သစ်နှင့်အတူ ကျန်းမာရွှင်လန်းကျပါစေ...

ဥက္ကဋ္ဌ
ကေအဲန်ယူ-ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး
ဗဟို

(၂၇၆၄)ခုနှစ်၊ သလေး လဆန်း (၁) ရက်နေ့။

(၂၀၂၄)ခုနှစ်၊ ဒီဇင်ဘာလ (၃၀) ရက်နေ့။